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A Vilafranca del Penedès, el dia 22 de març de 2023, a les 19.35 hores, a la sala 

Pau Boada de l’Ajuntament de Vilafranca del Penedès, es reuneix el Consell 

Municipal de Medi Ambient, presidit per la regidora de Medi Ambient Sra. Lourdes 

Sánchez López, amb l’assistència dels següents membres: 

 

 

Isidre Barrado (Associació de Veïns Poble Nou), Ramon Arnabat (VeC), Marc Martín 

(CUP), Núria Pérez (BoscVerd), Isabel Torrents (ADF 315 La Carrerada), David 

Muñoz (Policia Local), Marta Martínez (cap de Serveis Urbanístics), Marta Vallès 

(responsable servei de Medi Ambient), Laura Carbó (tècnica servei de Medi 

Ambient) i Lourdes Sánchez (regidora de Medi Ambient).  

 

 

S’han excusat d’assistir-hi: Josep Mª Calaf (tècnic medi ambient Aj. Sta. Margarida 

i els Monjos), Miquel Torres (bodegues Torres), Jordi Gual (tècnic Ajuntament de 

Sant Sadurní) i Núria Bel (Mancomunitat Penedès Garraf). 

 

 

1.- La regidora, Lourdes Sánchez López, obre la sessió donant la benvinguda a tots 

els membres presents del consell de Medi Ambient. 

 

 

2.- Es passa al segon punt de l’ordre del dia aprovant l’acta de la sessió anterior.  

 

 

3.- En el tercer punt de l’ordre la tècnica de Medi Ambient Laura Carbó, exposa que 

a principis de març l’Agència Catalana de l’Aigua va aprovar entrar en fase 

d’excepcionalitat per sequera hidrològica al sistema d’explotació Ter-Llobregat. 

 

Aquest fet implica una dotació màxima de 230 l/hab/dia (incloent activitat 

econòmica), alhora que cal garantir el compliment de reducció segons usos: 

 

 
 

La resta de restriccions (en quan a reg, ompliment de piscines, fonts 

ornamentals,...) queden molt ben resumides en l’infografia que ha publicat l’ACA i 

que s’enviarà a tots els membres del Consell de Medi Ambient, per facilitar-ne la 

difusió. 
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En paral·lel, l’empresa municipal d’Aigües de Vilafranca (EMAVSA) en col·laboració 

amb l’Ajuntament de Vilafranca del Penedès va elaborar el Pla municipal de 

Sequera tal i com regula l’acord GOV/1/2020, actualment en tràmit, pendent de la 

resposta de l’Agència Catalana de l’Aigua per poder-lo portar a aprovació del Ple 

municipal. 

 

 

S’està treballant coordinadament entre els diferents serveis municipals per tal de 

fer arribar les mesures a tots els sectors i àmbits afectats per la fase 

d’excepcionalitat per sequera hidrològica: 

 

 
 

 

4. En el quart punt la responsable del servei de Medi Ambient Marta Vallès explica 

que avui s’ha fet el sorteig de 10 parcel·les als Horts Municipals de Melió. Aquests 

són els primers que es van posar en marxa (el 2011), i els hortolans poden 

disposar de la parcel·la per una durada de quatre anys. S’informa que hi ha hagut 

un total de 36 sol·licituds. 

 

També s’informa que a l’abril es farà un curs d’Horticultura Ecològica adreçat als 

hortolans i obert també a tota la ciutadania. Serà durant quatre dimecres, a partir 

del 19 d’abril. 

 

 

5. En el cinquè punt de l’ordre del dia, la Laura Carbó exposa la convocatòria 

d’ajuts a persones físiques i entitats sense ànim de lucre que programin activitats 

en el camp del Medi Ambient, que estarà oberta fins el dia 20 d’abril de 2023 per 

presentar les sol·licituds. 
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La partida pressupostària té una dotació de 6.000 euros i es remarca la importància 

que els beneficiaris de les subvencions hauran de justificar un import mínim de 

despesa equivalent al del pressupost presentat.   

 

Les Bases reguladores són les aprovades en la nova ordenança general de 

subvencions, la qual es pot trobar al web municipal: 

https://seu.vilafranca.cat/sites/default/files/om03_ordenanca_general_de_subvenci

ons.pdf 

 

En aquest punt, la Núria Pérez del col·lectiu ecologista Bosc Verd demana poder 

tenir una formació/xerrada específica per part del servei d’Intervenció de 

l’Ajuntament, per tal d’entendre què i com volen que es presenti la informació de 

les entitats amb el nou context normatiu. 

 

 

6. En el sisè punt de l’ordre del dia, la Marta Vallès explica que des del passat 

setembre hi ha en marxa un Punt d’Assessorament Energètic adreçat a la 

ciutadania.  

 

En un context de canvi climàtic i augment continuat de preus dels 

subministraments energètics, amb un marc legal canviant i complex, es considera 

important acompanyar a la ciutadania en matèria energètica. De fet, ja s’està fent 

des de diferents serveis municipals (Consum, Serveis Socials, Habitatge, Medi 

Ambient), i amb aquest projecte s’ha volgut millorar la coordinació entre els 

diferents serveis que donen aquest servei. D’altra banda, el Pla d’Acció per l’Energia 

Sostenible i el Pla Local d’Habitatge recullen diferents actuacions en aquesta línia. 

S’explica que, a banda d’oferir aquest servei els dilluns, de 11 a 14h, també es van 

programant tallers d’estalvi energètic. També s’ha creat l’espai web ‘Vilafranca 

energia’ que centralitza tota la informació 

(https://mediambient.vilafranca.cat/energia-i-sostenibilitat/vilafranca-energia). 

 

 

7. En aquest moment, s’inicien els punts de l’ordre del dia inclosos a petició del 

col·lectiu ecologista BoscVerd. 

 

En quant a l’estat de l’aigua de la riera de Llitrà, la Marta Vallès explica que existeix 

un problema estructural i històric atès que el col·lector en alta que recull les aigües 

residuals del sector nord de Vilafranca, és antic i té poca capacitat, i en diversos 

punts s’hi connecta la xarxa de clavegueram amb tubs de majors dimensions. Que 

la xarxa en alta tingui menys capacitat de la que caldria provoca que els diversos 

sobreeixidors, previstos perquè puguin entrar en funcionament en episodis de pluja 

intensos, entrin més sovint en funcionament. En el punt concret de la Zona 

Esportiva, on hi ha la queixa, es va construir un dessorrador per mitigar aquest 

problema. Hi ha previst un pla de manteniment per anar-lo buidant, però 

possiblement arran de l’esclafit del passat agost va quedar col·lapsat de sediments 

i, en aquest punt, ha calgut fer una actuació de neteja conjunta de la 

infraestructura entre EMAVSA i Mancomunitat.  
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8. En relació a la ubicació de l’aparcament de cotxes proper al a riera de l’Adoberia, 

la Marta Martínez d’Urbanisme comenta que el solar reunia les condicions per poder 

ubicar aquest tipus d’equipament de manera provisional, ja que té 4.000 m2, està 

qualificat com equipament i no està ubicat en sòl rústic. Les obres d’urbanització 

d’aquest sector no estan finalitzades a dia d’avui.  

 

S’estudiarà la possibilitat de millorar la impermeabilització del sòl per evitar 

possibles filtracions d’olis i altres líquids, aprofitant els moments en què el solar 

estigui més buit de vehicles a retirar. 

 

El sergent David Muñoz exposa que actualment hi ha un problema d’espai perquè 

les licitacions que s’han realitzat per la retirada d’aquests vehicles han quedat 

desertes. 

 

 

9. Es passa al punt 9 de l’ordre del dia: Deficiències importants al transport públic: 

trens amb retards, busos ineficients i escassos i C15 sense transport públic eficient 

cap a Igualada i Manresa. La Marta Martínez exposa que s’està d’acord amb el que 

es demana, i que totes aquestes demandes queden recollides al Pla de Mobilitat 

aprovat el passat juliol. L’Ajuntament és competent en relació a la mobilitat dins la 

ciutat, i per això s’estan implementant millores en el bus urbà, carrils bici, illa de 

vianants i altres mesures de pacificació del trànsit... però les deficiències 

comentades són en infraestructures i serveis interurbans que depenen 

d’administracions superiors (Generalitat i Ministeri de Fomento), i la feina de 

l’Ajuntament és posar sobre la taula d’aquestes administracions les demandes i 

necessitats existents des de Vilafranca. Com a exemple, cita l’expedició del bus a la 

UAB que ha entrat en funcionament aquest curs, que s’havia reivindicat des de fa 

anys. S’explica que properament hi ha programada una reunió amb el Director 

General de Transports on es volen tractar qüestions com ara els reforços del bus 

exprés Vilafranca – Barcelona, o la línia de transport públic Vilanova – Vilafranca – 

Igualada. També explica que es va mantenir una reunió amb en Pere Macías on es 

va tractar el tema ferroviari. La dificultat en millorar freqüències i temps de viatge a 

la R4 es troba a Barcelona, és un node que ja no pot absorbir més trens. La solució 

possiblement passi per trens a la línia que va cap al Vallès, i és una possibilitat que 

s’està estudiant. També comenta que s’ha demanat la millora de la connexió 

ferroviària amb Tarragona, amb la possibilitat que hi hagués un tren directe (RT2). 

 

 

 

10. En relació als usos dels solars no edificats del costat de l’Auditori per possibles 

propostes que han sortit a la premsa de poder-hi realitzar un complex universitari, 

el col·lectiu ecologista BoscVerd comenta que seria millor prioritzar la rehabilitació 

de les naus del c/ Comerç, aprofitant també que també estan properes al transport 

públic. 
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11. Es passa al torn obert de paraules. 

 

Aquest punt queda sense preguntes, donat que ja s’han anat comentant diferents 

aspectes recollits en els punts anteriors. 

 

 

I quan no hi ha res més a comentar, la presidenta aixeca la sessió a les 21.15 

hores del vespre, de la qual estenc com a secretària, aquesta acta. 

 

 

 La Presidenta,      La Secretària,  

 

 


